
Za 1,75 euro – miesięcznie
za 21,05 euro – rocznie 

(indeks 0233); 
dla emerytów i osób 

niepełnosprawnych – 
1,68 euro – miesięcznie
za 20,20 euro – rocznie.

(indeks 0322)

P r e n u m e r a t a
2023

Do 19 czerwca
 trwa prenumerata 

na lipiec   
2023 roku. 

W dniach 2-3 czerwca w 
Solecznikach odbył się Mię-
dzynarodowy Festiwal Te-
atrów Ulicznych.

Występy odbywały się w Cen-
trum Kultury w Solecznikach oraz 
w parku miejskim.

Maj to piękny miesiąc, w 
którym obchodzimy Dzień Mat-
ki, czerwiec zaś rozpoczyna się 
Dniem Dziecka i Dniem Ojca.

Sejm nie zatwierdził projek-
tu uchwały w sprawie rozpisa-
nia jesienią przedterminowych 
wyborów parlamentarnych.

W pierwszym czytaniu za 
przyjęciem tego projektu głoso-
wało 66 posłów na Sejm, przeciw 

Festyn rodzinny 
z okazji Dnia Dziecka

Dzień Dziecka to przede 
wszystkim czas radości, zabawy, 
miłości i integracji rodziny. 

W Gimnazjum im. Ferdynan-

da Ruszczyca w Rudominie orga-
nizowanie festynu z okazji Dnia 
Dziecka stało się już wieloletnią 
tradycją. 

Z tej okazji zamiast tradycyj-
nych lekcji miejsce zastępuje świet-
na zabawa, obfita w moc atrakcji 

było 61, a 8 parlamentarzystów 
wstrzymało się od głosu. Projekt 
został odrzucony.

Zgodnie z Konstytucją przed-
terminowe wybory do Sejmu 
mogą się odbyć, jeśli wyrazi na 

W kaŻDym numerZe:

dodatek 
historyczno-patriotyczny 

dla polaków na litwie
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Sejm nie zgodził się 
na przedterminowe wybory

g Dwa filary polskości: 
ludzie i wspomnienia str. 1               

g Pod znakiem tańca 
ludowego                 str. 1               

g Światowy Apostolski 
Kongres Miłosierdzia w 
2026 roku odbędzie się w 
Wilnie                       str. 7               

g Drony nad szkołami. 
Wypatrują palących 
papierosy uczniów   str. 3

g Święto Rodziny 
w Mariampolu          str. 5

W Solecznikach zakończył się 
międzynarodowy Festiwal 
Teatrów ulicznych 

Piękna słoneczna pogoda sprzyjała wspólnocie rudomińskiego gimnazjum w realizacji rodzinnego wydarzenia na świeżym powietrzu, wspól-
nej aktywności, radości oraz odpoczynkowi dzieci i rodziców
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g 375 rocznica śmierci  
Władysława IV Wazy, 
króla polskiego       str. 20               
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to zgodę co najmniej 85 posłów.
Z inicjatywą rozpisania przed-

terminowych wyborów parlamen-
tarnych wystąpiła rządząca partia 
konserwatywna w celu rozwią-
zania kryzysu politycznego spo-

wodowanego ujawnionym przez 
media nieprzejrzystym wykorzy-
stywaniem przez polityków środ-
ków samorządowych.

Po skandalu do dymisji poda-
ła się m.in. minister oświaty, na-
uki i sportu, konserwatystka Jurgita 

Šiugždinienė. Zrobila to w związ-
ku z publicznymi wątpliwościami 
co do przejrzystości wykorzysta-
nia przez nią 13,8 tys. euro w la-
tach 2019-2020, gdy pełniła funkcję 
radnej w kowieńskim samorządzie.

na podst. lrs.lt

Sejm nie zgodził się na przedterminowe wybory
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Najwyższy Sąd Administra-
cyjny Litwy (LVAT) postano-
wieniem z dnia 31 maja odrzu-
cił skargę pełnomocnika rządu 
w okręgach wileńskim i olic-
kim, który prosił o zobowiąza-
nie mera rejonu wileńskiego do 
zmiany zakresów obowiązków 
kierowników placówek oświa-
towych, uchylając określony w 
nich szczególny wymóg posługi-
wać się językiem wykładowym 
mniejszości narodowych (pol-
skim, rosyjskim).

W tej sprawie skarżący pro-
sił o zobowiązanie mera rejonu 
wileńskiego do zmiany zakresów 
obowiązków dyrektorów szkół, 
gimnazjów i placówek przed-
szkolnych w rejonie wileńskim, 
uchylając decyzję mera rejonu 
wileńskiego w sprawie ustano-
wionego w rozporządzeniach z 
2020 r. dla dyrektorów placówek 
oświatowych szczególnego wy-
mogu bardzo dobrej znajomości 
języka wykładowego mniejszo-
ści narodowych (polskiego, rosyj-
skiego), co jest sprzeczne z art. 59 
ust. 2 ustawy o oświacie oraz pkt 
4.6 i 4.7 opisu wymagań kwali-
fikacyjnych dla dyrektorów pań-
stwowych i samorządowych pla-
cówek oświatowych.

lVat, po zbadaniu sprawy, 
podkreślił, że założyciele pań-
stwowych i samorządowych pla-
cówek oświatowych, w tym przy-
padku mer rejonu wileńskiego, nie 

mogą stawiać kierownikom placó-
wek niższych wymagań kwalifi-
kacyjnych niż określone w opisie 
wymagań kwalifikacyjnych dla 
dyrektorów państwowych i sa-
morządowych placówek oświa-
towych, ale założyciele placówek 
mają prawo wyboru wymagań 
kwalifikacyjnych, które najlepiej 
odpowiadają charakterowi dzia-
łalności placówki, celom, świad-
czonym usługom i określają je w 
opisie stanowiska pracy kierow-
nika instytucji.

Zdaniem lVat, w badanej 
sprawie ustanowiony dodatkowy 
wymóg szczególny (znajomość 
języka mniejszości narodowych) 
związany jest ze specyfiką funkcji 
przypisanych do stanowiska pra-
cownika instytucji budżetowej, w 
związku z czym nie może zostać 
uznany za niezgodny z prawem 
i dyskryminacyjny. Sąd stwier-
dził, że zgodnie z przepisami pra-

wa i praktyką sądową mer rejonu 
wileńskiego, jako osoba zatrud-
niająca kierowników placówek 
oświatowych, miał prawo wska-
zać w opisach stanowisk nie tylko 
określone w opisie wymagania 
kwalifikacyjne znajomości jed-
nego z języków obcych (angiel-
ski, francuski lub niemiecki), ale 
także wymóg znajomości języka 
mniejszości narodowych, w któ-
rym dzieci uczą się w danej pla-
cówce oświatowej.

lVat stwierdził, że mer sa-
morządu rejonu wileńskiego pra-
widłowo zrealizował wymogi 
określone w aktach prawnych, w 
tym w ustawie oświatowej i opi-
sie, w związku z czym postanowił 
odrzucić odwołanie przedstawi-
ciela rządu w okręgach wileńskim 
i olickim oraz pozostawić decyzję 
Wileńskiego okręgowego Sądu 
administracyjnego bez zmian.

Fot. Iwona Klimaszewska

Wymóg znajomości języka mniejszości narodowych 
dla dyrektorów szkół jest zgodny z prawem

Zmiana organizacji ruchu 
na skrzyżowaniu przy centrum 
handlowym „mada”
W kwietniu tego roku specjaliści 

wydziału zarządzania ruchem JUDU 
(spółka samorządowa „Susisiekimos 
paslaugos”) przeprowadzili pomiary 
potoków samochodów w celu oceny 
przepustowości i bezpieczeństwa na 
skrzyżowaniach. 

Po przeanalizowaniu wyników po-
stanowiono poprawić ruch na skrzyżo-
waniu ulic Viršuliškių i al. laisvė przy 
centrum handlowym „mada” w Wilnie. 
od teraz jadąc ulicą Viršuliškių od stro-
ny ulicy Šešuolių, pierwszy pas służy tylko do skrętu w prawo, a drugi 
do jazdy prosto i skrętu w lewo.

Do tej pory samochody skręcające w prawo (na al. laisvės w kie-
runku Domu Prasy) musiały przepuścić pieszych, co często przeszka-
dzało pojazdom jadącym prosto. W związku z tym po wprowadzeniu 
zmian w organizacji ruchu transport, który jedzie prostu w kierunku 
ul. Ąžuolyno, będzie mógł poruszać się bez przeszkód na tym odcinku.

Dla pojazdów skręcających w prawo ponadto zainstalowano do-
datkową sekcję na sygnalizacji świetlnej. takie rozwiązanie powinno 
zmniejszyć ryzyko wypadków drogowych, gdyż część pojazdów bę-
dzie mogła bezpiecznie wyjechać, a inna część będzie mogła jechać już 
na zielonych światłach, przepuszczając pieszych. Dla pojazdów skrę-
cających w lewo w kierunku dzielnicy Poszyłajcie możliwość skrętu 
jest dostępna razem z pojazdami jadącymi prosto.

na podst. vilnius.lt

rusza remont sieci ciepłowniczej 
w Wilnie. mogą wystąpić przerwy 
w dostawie wody
Wileńskie Sieci Cieplne (VŠT) od czerwca rozpoczynają remont 

odcinków sieci ciepłowniczej w różnych częściach miasta. Pierw-
sze roboty ruszą w dzielnicach Nowy Świat, Rossa, Nowe Miasto, 
Wilcza Łapa i Wirszuliszki. W tym roku dostawca ciepła i gorącej 
wody planuje odnowić łącznie 6,2 km sieci ciepłowniczej.

odnowione rurociągi ciepłownicze mają lepszą izolację termicz-
ną, dzięki czemu są bardziej wydajne, wymagają mniej konserwacji i 
posiadają systemy kontroli awarii, które pozwalają na łatwiejszą iden-
tyfikację uszkodzeń lub usterek rur.

W tym roku w remont zostanie zainwestowanych około 10 mln euro.
ostatni raz duży remont został przeprowadzony w Wilnie w 2021 

roku, kiedy wymieniono 5,2 km rurociągów na Starym mieście, no-
wym mieście, w Karolinkach, Wirszuliszkach i Zameczku.

W związku z remontem sieci ciepłowniczych mieszkańcy i firmy 
mogą doświadczyć niedogodności – czasowe wyłączenia wody (mak-
symalnie do 5 dni), miejscami możliwe są czasowe ograniczenia ru-
chu, a gdzieniegdzie nie będzie możliwe parkowanie.

Więcej aktualnych informacji na temat remontu można znaleźć na 
stronie internetowej www.chc.lt. Dowiedzieć się tutaj również można 
o przerwach w dostawie ciepłej wody  – wystarczy wpisać swój adres 
domowy w specjalne pole wyszukiwania.

na podst. vilnius.lt

Już wkrótce zostaną wybu-
rzone budynki dawnej fabryki 
„Audėjas” przy ulicy Drujos w 
Wilnie. W ich miejscu zbuduje 
się kompleks mieszkalny.

Firma „Vilniaus miesto pro-
jektai” należąca do fundacji 

„lords lB Special Fund iii”, 
którym zarządza spółka „lords 
lB asset management” wspól-
nie z firmą „Eriadas”, otrzymała 
pozwolenie na budowę komplek-
su mieszkalnego z dodatkowymi 
usługami w Wilnie przy ul. Dru-

jos, na terenie dawnej fabryki 
„audėjas”.

Po wyburzeniu fabrycznych 
budynków i przygotowaniu tere-
nu latem tego roku rozpocznie się 
pierwszy etap budowy. W pierw-
szej kolejności powstaną cztery 
budynki, w których mieszkania 
nie będą przeznaczone na sprze-
daż, ale na długoterminowy wy-
najem (koncept co-living).

W pierwszym etapie budo-
wy (do końca 2025 roku) planu-
je się urządzić i wyposażyć 257 
mieszkań.

W 2016 roku teren byłej fabry-
ki „audėjas” został wykupiony za 
nieujawnioną kwotę przez funda-
cję „lords lB Special Fund iii”.

na podst. madeinvilnius.lt

Latem zostanie wyburzona fabryka „audėjas”
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Kontynuując przebudo-
wę trasy „Via Baltica” między 
Mariampolem a litewsko-polską 
granicą państwową, rozpoczyna 
się remont na odcinku od km 
56,83 do km 72,50 autostrady 
A5 Kowno-Mariampol-Suwał-
ki. Zakończenie prac na tym od-
cinku planowane jest do końca 
2024 roku – informuje Minister-
stwo Transportu i Komunikacji.

Przebudowywany prawie 
16-kilometrowy odcinek dro-
gi znajduje się między mariam-
polem a wsią Skardupiai. Jest to 
najdłuższy z czterech odcinków 
między mariampolem a granicą 
z Polską, na których prowadzone 
są lub planowane są prace.

Prace budowlane wykonają 
firmy „Fegda” i „tilsta”. Wartość 
prac wynosi ok. 223,6 mln euro.

na remontowanym odcinku 
drogi będą cztery pasy ruchu, pla-
nuje się budowę nowych i prze-
budowę istniejących dwupozio-
mowych skrzyżowań, przejazdów 
tunelowych i wiaduktów oraz bu-
dowę około 45 km dróg łączą-
cych. W celu ochrony obszarów 
mieszkalnych przed hałasem i in-
nymi zanieczyszczeniami zosta-
nie zainstalowanych około 8 km 
ekranów akustycznych. Ponadto 
przy skrzyżowaniu Via Baltica i 
drogi mariampole-Kibarty po-
wstanie nowoczesny parking o 
powierzchni około 11 hektarów, z 
wydzielonymi strefami dla trans-
portu towarowego, samochodów 
osobowych i elektrycznych oraz 
powstanie niezbędna infrastruk-
tura odpoczynkowa.

Jak informuje resort transpor-
tu, trasa „Via Baltica” między ma-
riampolem a granicą z Polską jest 
jednym z najbardziej ruchliwych 
odcinków na litwie. W ciągu dnia 
przejeżdża tu średnio prawie 14 
tys. samochodów, z czego połowa 
to transport towarowy. 

na podst. sumin.lrv.lt

„Via Baltica”: rusza przebudowa najdłuższego odcinka 
między mariampolem a granicą z Polską

Zmieniają się zasady 
wystawiania recept i wydawania 
niektórych leków
Od 1 czerwca zmienił się tryb 

wystawiania recept na leki refun-
dowane, upraszczając dla leka-
rzy wybór kodów rodzajów le-
ków refundowanych. Ponadto, 
w celu promowania racjonalne-
go stosowania niektórych leków, 
zaostrzana jest procedura wyda-
wania leków na receptę, których 
aktywnymi składnikami są sema-
glutyd i somatropina – informuje Ministerstwo Ochrony Zdrowia.

Do 1 czerwca wystawione recepty, zawierające obowiązujące do 
1 czerwca kody rodzajów refundacji i rodzaje refundacji, będą ważne 
przez okres ważności, wskazany na recepcie.

nowe rozporządzenie ministra zdrowia przewiduje również za-
ostrzenie procedury wydawania leków na receptę. od 1 sierpnia leki 
z substancją czynną pregabalina, w przypadkach przepisanych jako 
nierefundowane oraz w wyjątkowych przypadkach (np. gdy nie ma 
możliwości wypisania e-recepty z powodu usterek systemu informa-
cyjnego placówki leczniczej i lekarz nie ma technicznych możliwości 
korzystania z ESPBi iS za pośrednictwem portalu e-zdrowia) są prze-
pisywane na receptach papierowych. W takich przypadkach lekarz bę-
dzie musiał przepisać je tylko w specjalnych formularzach 2 recepty.  

Ponadto od 1 sierpnia br. zaostrzona zostanie procedura wydawa-
nia leków na receptę zawierających substancje czynne semaglutyd i 
somatropinę – formularz 1 recepty papierowej, według którego apteki 
będą wydawać wymienione leki, będzie musiał być przechowywany w 
aptekach przez 1 rok. Wspomniane leki również nie będą dostępne bez 
recepty. Zapobiegnie to niewłaściwemu stosowaniu leków zawierają-
cych substancje czynne semaglutyd i somatropinę, które są wydawane 
w aptekach bez recepty lub wielokrotnie z tą samą receptą papierową.

na podst. sam.lrv.lt

Prezydent odznaczył 10 ojców 
i opiekunów
Z okazji Dnia Ojca prezydent Gitanas Nausėda odznaczył me-

dalami „Za zasługi dla Litwy” 10 ojców i opiekunów.

uroczystość odbyła się 2 czerwca w Pałacu Prezydenckim. Za 
zasługi dla rodzicielstwa i wychowania, za odpowiedzialność, po-
święcenie i inspirujący przykład dla swojej wspólnoty i i całego spo-
łeczeństwa prezydent wręczył medale „Za zasługi dla litwy” dla 10 
ojców i opiekunów.

„uczymy się być ojcem przez całe życie. może nie zawsze znaj-
dujemy właściwe słowa. może nie zawsze wiemy, jak wyrazić to, co 
nosimy w sercu. najważniejsze jest jednak to, że aby nam nigdy nie 
zabrakło cierpliwości, umiejętności słuchania i zdrowego męskiego 
uporu w pokonywaniu przeszkód” – powiedział prezydent, zwracając 
się do ojców zgromadzonych na uroczystości w Pałacu Prezydenckim.

Wśród uhonorowanych jest mieszkaniec rejonu wileńskiego alek-
sandras ilgūnas z gminy Suderwa. Wspólnie z pierwszą żoną, śp. Eleną 
ilgūnienė, wychował ponad 30 dzieci, w tym dwoje dzieci biologicz-
nych, zakładając tzw. rodzinę św. marcina.

Z inicjatywy prezydenta w 2020 roku wprowadzono zmiany do usta-
wy o nagrodach państwowych, aby państwo mogło wyrazić wdzięcz-
ność i szacunek za zasługi w wychowaniu dzieci nie tylko dla matek, 
ale także dla ojców.

Wśród uhonorowanych w poprzednich latach jest m.in. dwóch Pola-
ków z rejonu wileńskiego: Władysław Bortkiewicz i Jarosław milewski.

Dzień ojca na litwie jest obchodzony w pierwszą niedzielę czerwca.
Fot. Kancelaria Prezydenta/Robertas Dačkus

„Policja apeluje do dyrek-
cji szkół o poszukiwanie naj-
skuteczniejszych form walki ze 
złymi nawykami. Policjanci są 
gotowi usiąść przy wspólnym 
stole z dyrektorami szkół i po-
rozmawiać o tym, jak pomóc 
dzieciom dotkniętym uzależnie-
niami, a także wdrożyć propo-
nowane przez policję działania, 
które pomogą zapewnić bezpie-
czeństwo uczniów w szkołach” – 
mówi Komisarz Generalny Po-
licji Renatas Požėla.

Departament Policji informu-
je, że policyjne działania prewen-
cyjne w szkołach odbywają się w 

dwóch kierunkach:
• Konsultowanie placówek 

oświatowych w kwestiach bez-
pieczeństwa oraz uzyskiwanie od 
placówek oświatowych istotnych 
dla policji informacji;

• Proaktywne rejestrowanie 
i ujawnianie wykroczeń admini-
stracyjnych i/lub czynów prze-
stępczych.

takie działania prewencyjne 
już przeprowadzono w Kownie, 
olicie, Druskienikach, Poniewie-
żu, Szawlach.

Policja podkreśla, że takie 
działania dają pozytywne rezul-
taty. administracje szkół podej-

mują bardziej aktywne działa-
nia, aby zapobiegać sytuacjom, 
gdy uczniowie palą za budynkiem 
szkoły, komunikują się z ucznia-
mi i rodzicami, wspólnie z funk-
cjonariuszami poszukują nowych 
form współpracy i kontroli.

Kolejna propozycja – przy-
gotowane przez Policję zalecenia 
dotyczące zapewnienia i popra-
wy bezpieczeństwa szkół, które w 
najbliższym czasie trafią do mini-
sterstwa oświaty, nauki i Sportu. 
Szacuje się, że po ich wdrożeniu 
znacznie poprawiłoby się bezpie-
czeństwo uczniów w szkołach i 
wokół nich.

Drony nad szkołami. 
Wypatrują palących papierosy uczniów

Od 1 czerwca po wejściu w 
życie nowelizacji ustawy o ener-
getyce elektrycznej dostawcy 
niezależni zaczęli oferować 12- 
i 24-miesięczne plany cenowe 
– informuje Litewska Agencja 
Energetyczna (LEA).

od lipca nie będzie już rekom-
pensat państwowych dla prywat-
nych odbiorców energii elektrycz-
nej. teraz jest dobry moment dla 
odbiorców, aby przejrzeć umo-
wy z dostawcami i wybrać niższe 
ceny energii elektrycznej.

W maju średnia miesięczna hur-
towa cena energii elektrycznej na 
giełdzie nord Pool wynosiła 0,078 
euro/kWh bez Vat – o 16 proc. 
wyższa od średniej ceny za kwie-
cień. 1-6 czerwca średnia cena jest 
podobna – 0,076 euro/kWh.

W porównaniu z poprzednim 
tygodniem taryfy 24-miesięczne-

go planu cenowego energii elek-
trycznej zmieniły się następująco: 
„Elektrum lietuva” obniżył ceny 
dla odbiorców średnio o 2 proc., 
„ignitis” podniósł je o około 4 
proc., a „Enefit” nie zmienił cen.

obecnie 6-miesięczne pla-
ny cenowe oferowane są przez 
dwóch dostawców („Elektrum 
lietuva” i „Enefit”), 12- i 24-mie-
sięczne plany cenowe – wszyscy 
trzej dostawcy. oferowane przez 
dostawców taryfy 24-miesięcz-
nego planu cenowego energii 
elektrycznej wynoszą 0,17-0,34 
euro/kWh (dwie strefy czasowe) 
i 0,23-0,33 euro/kWh (jedna stre-
fa czasowa). taryfy 12-miesięcz-
nego planu cenowego wynoszą 
0,17-0,31 euro/kWh (dwie strefy 
czasowe) i 0,22-0,30 euro/kWh 
(jedna strefa czasowa). W 24-mie-
sięcznym planie cenowym śred-

nia cena energii elektrycznej za 
1 kWh wynosi 0,259 euro/kWh 
(dwie strefy czasowe) i 0,269 
euro/kWh (jedna strefa czaso-
wa), a w 12-miesięcznym planie 
średnia cena energii elektrycznej 
wynosi odpowiednio 0,246 euro/
kWh i 0,257 euro/kWh.

Średnia tygodniowa cena 
energii elektrycznej na giełdzie 
nord Pool, która była stabilna 
przez pięć tygodni z rzędu (oko-
ło 0,08 euro/kWh bez Vat), spa-
dła do 0,068 euro/kWh w zeszłym 
tygodniu (29 maja – 4 czerwca).

lEa przypomina, że cena gwa-
rancyjnej dostawy (plan „Stan-
dard”) od 1 czerwca wynosi 0,184 
euro/kWh (jedna strefa czasowa), 
a także 0,196 euro/kWh i 0,156 
euro/kWh (dwie strefy czasowe). 
to o 8-11 proc. więcej niż w maju.

na podst. ELTA

Lea: „elektrum Lietuva” obniżył ceny prądu, „Ignitis” 
podwyższył, a „enefit” nie zmienił 
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Święto rodzinne w ejszyszkach 
„Dzieci są nadzieją, która rozkwita wciąż na nowo, projektem, 

który nieustannie się urzeczywistnia, przyszłością, która pozostaje 
zawsze otwarta” ( św. Jan Paweł II)

międzynarodowy Dzień Dziecka – to święto każdego malucha. 
Wyczekiwane przez dzieci podobnie jak urodziny czy Gwiazdka. 
tego dnia każde dziecko powinno poczuć się wyjątkowo i miło spę-
dzić czas z najbliższymi.

Dzień Dziecka w Ejszyszkach zgromadził wielu uczestników, wśród 
których najważniejsze były oczywiście dzieci. najmłodsi podczas ich 

święta, przez cały czas mogli korzystać z całej gamy przygotowanych 
specjalnie dla nich atrakcji, takich jak: trampoliny, gry integracyjne, 
malowanie twarzy, aktorzy teatru, którzy zabrali dzieci w krainę ba-
jek i opowieści. Dzieci z ochotą włączały się do wspólnych zabaw or-
ganizowanych przez animatorów. niezapomniane wrażenia sprawiła 
zabawa w pianie, do której włączyli się prawie wszystkie obecne na 
imprezie dzieci i nastolatki.

Było zatem bardzo radośnie, jak przystało na Dzień Dziecka. at-
mosfera przyjaźni i dobrej zabawy szybko udzieliła się uczestnikom 
wydarzenia w każdym wieku.

Bez wątpienia piękna pogoda sprzyjała piknikowej atmosferze, 
dlatego, jak przystało na święto, nie mogło się obejść bez poczęstun-
ku. organizatorzy zapewnili dzieciakom smakołyki: cukrową watę, 
prażoną kukurydzę, lody, słodkości.

Sporo się działo podczas tego święta, a obserwując radosne i 
uśmiechnięte buzie dzieci bez wahania można powiedzieć, że Dzień 
Dziecka moglibyśmy obchodzić codziennie.

impreza skusiła tak wiele osób, że do dmuchanych zjeżdżalni cały 
czas była kilkudziesięciometrowa kolejka. tak samo sporo trzeba było 
odstać, by otrzymać wymarzoną watę cukrową, lody i popcorn. to nie 
przeszkadzało, bowiem maluchy miały co robić, a nad placem słychać 
było ich radość.

Święto udało się bardzo. trzeba za to podziękować organizatorom, 
a szczególnie Centrum Wspólnoty w Ejszyszkach. impreza trwała do 
godziny 21.00.

Wydarzenie dofinansowane zostało ze środków Krajowej agencji 
Płatności podlegającej ministerstwu Rolnictwa oraz Samorządu Re-
jonu Solecznickiego.

Celem projektu jest wzmocnienie i rozwój potencjału społeczne-
go, kulturalnego i ducha wspólnoty mieszkańców Ejszyszek poprzez 
włączenie w organizowaną uroczystość przedstawicieli grup społecz-
nie wrażliwych.

W tym roku Soleczniki od-
wiedziły teatry z Polski, Bułga-
rii i ukrainy, a także z różnych 
miast litwy.

W pierwszym dniu festiwa-
lu mali widzowie oglądali spek-
takl „Kasztanka„ Kowieńskiego 
Państwowego teatru lalek oraz 
spektakl małego cyrku „Profe-
sor i pchła „Studia teatru Klau-
nów „Dulidu”. Wzięli też udział 
w zorganizowanych przez Ko-
wieński Państwowy teatr lalek 

warsztatach teatralnych i obej-
rzeli wystawę lalek. Dorośli na-
tomiast mieli okazję obejrzeć w 
parku miejskim spektakl „Fan-
tomy” teatru „aKt” z Polski.

Drugiego dnia w solecznic-
kim parku miejskim wystąpił te-
atr ognia i Cieni „FiREtER” z 
Bułgarii, który zaprezentował 
spektakl „Kwiat”, a także lwow-
ski akademicki teatr „Woskre-
sinnia” ze spektaklem „ukraina. 
testament Szewczenki”.

Podczas festiwalu w Cen-

trum Kultury w Solecznikach 
była prezentowana wystawa la-
lek Kowieńskiego Państwowego 
teatru lalek.

międzynarodowy Festiwal 
teatrów ulicznych w Solecz-
nikach to coroczne wydarzenie 
skupiające się na prezentacji 
spektakli teatralnych. W progra-
mie festiwalu są przedstawie-
nia zarówno dla dzieci, jak i dla 
dorosłych. Festiwal cieszy się 
dużą popularnością wśród miło-
śników kultury, sztuki i teatru, a 

także stanowi ważne wydarzenie 
kulturalne dla Solecznik.

Celem festiwalu jest promo-
wanie teatru jako sztuki dostęp-
nej dla każdego, a także popula-
ryzowanie sztuki teatralnej wśród 
mieszkańców Solecznik.

organizatorem wydarzenia 
było Centrum Kultury Samorzą-
du Rejonu Solecznickiego.

Sponsorzy: Samorząd Re-

jonu Solecznickiego, minister-
stwo Kultury Republiki litew-
skiej, litewska Rada Kultury, 
Kancelaria Prezesa Rady mini-
strów RP, Fundacja Pomoc Po-
lakom na Wschodzie im. Jana 
olszewskiego.

Projekt finansowany ze środ-
ków Kancelarii Prezesa Rady mi-
nistrów, w ramach konkursu Po-
lonia i Polacy za Granicą 2023

NOWINY
znad Solczy 30 maja, obradująca Rada 

Samorządu Rejonu Solecznickie-
go rozpatrzyła kwestie gospodar-
ki komunalnej, młodzieży, zarzą-
dania mieniem, a także społeczne 
i oświatowe. Podczas posiedzenia 
radni przyjęli 19 uchwał.

na początku spotkania radni 
zatwierdzili zmiany w składzie 
Komisji Rozwoju Wsi i ochrony 
Środowiska poprzez włączenie 
przedstawicielki mniejszości ali-
cji Ščerbaitė. W tej komisji będzie 
od teraz pracować sześciu radnych 
rejonu solecznickiego.

Radnym przedstawiono projekt 
decyzji w sprawie programu moni-
toringu środowiska na lata 2022-
2027. Jego celem jest zarządzanie 
jakością środowiska na terytorium, 
przydzielonym samorządowi, aby 
po dokonaniu obserwacji uzyska-
ło się bardziej szczegółowe infor-
macje o stanie środowiska przy-
rodniczego na terenie rejonu, niż 
te, które otrzymuje się w ramach 
państwowego monitoringu środo-
wiska, i na podstawie których moż-
na byłoby ocenić i prognozować 
zmiany w środowisku i ich możli-
we konsekwencje, opracować od-
powiednie rekomendacje, zaplano-
wać i wdrożyć działania na rzecz 
ochrony środowiska, przedstawiać 
rzetelne informacje dla specjali-
stów i społeczeństwu. Decyzja zo-
stała przez radnych zatwierdzona.

Politycy rejonu solecznickiego 
zaaprobowali również samorzą-
dowy plan podejmowania działań 
prewencyjnych w gospodarce od-
padami do 2027 roku. akt prawny 
określi nowe środki i zadania do 
2027 r. na realizację zadań prze-
widzianych w Państwowym Pla-
nie Prewencji i Zagospodrowania 
odpadów na lata 2021-2027.

Decyzją Rady Samorządu Re-
jonu Solecznickiego zatwierdzono 
skład Rady ds. młodzieży Samo-
rządu Rejonu Solecznickiego. W 
nowej kadencji Rady ds. młodzie-
ży pracować będą:

adriana Chaczkowska, przed-
stawicielka 8. Solecznickiej Dru-
żyny harcerek „Zodiak”;

Emilia Chaczkowska, przed-
stawicielka chóru w kościele św. 
Piotra apostoła w Solecznikach;

Robert Jasiński, przedstawiciel 
samorządu uczniowskiego w Gim-
nazjum im. Jana Śniadeckiego w 
Solecznikach;

olgierd Jesvilas, przedstawiciel 
organizacji młodzieżowej rejonu 

solecznickiego „nowa Fala”; Grze-
gorz Jurgo, dyrektor administracji 
Samorządu Rejonu Solecznickiego;

mirosław niewierkiewicz, sta-
rosta Solecznik;

Waldemar nowicki, Samorzą-
du Rejonu Solecznickiego;

Katarzyna Sokołowska, gł. 
specjalistka Wydziału oświaty i 
Sportu administracji Samorządu 
Rejonu Solecznickiego.

na posiedzeniu zatwierdzono 
projekt w sprawie oddelegowania 
przedstawicieli do koordynacyjnej 
grupy roboczej ds. realizacji zin-
tegrowanego Programu rozwoju 
terytorialnego regionu wileńskie-
go. oddelegowano do niej Dona-
tę ašmankevičienė, kierowniczkę 
Wydziału inwestycji i Planowania 
Strategicznego administracji Sa-
morządu Rejonu Solecznickiego, a 
ją zastąpi natalia iwanovska, spe-
cjalistka wydziału.

Wspólnoty lokalne rejonu so-
lecznickiego aktywnie składają 
wnioski w ramach Strategii roz-
woju działalności lokalnej rejonu 
solecznickiego i otrzymują 80-pro-
centowe dofinansowanie. Radni 
podjęli decyzję o przeznaczeniu 
środków z budżetu Samorządu Re-
jonu Solecznickiego na dofinanso-
wanie projektów:

Centrum Wspólnoty w Ejszysz-
kach, projekt nr ŠalČ-lEaDER- 
6B-KS-10-4-2022 „Święto Rodzin 
w Ejszyszkach” – 1677,40 euro;

Centrum Wspólnoty w Koleśni-
kach, projekt nr ŠalČ-lEaDER- 
6B-KS-10-15-2022 „odkryj i po-
znaj litwę” – 1 020,80 euro;

Centrum Wspólnoty w Pasz-
kach, projekt nr ŠalČ-lEaDER- 
6B-J-10-7-2022 „Propagowanie 
zdrowego stylu życia i aktywne-
go wypoczynku” – 1 196,11 euro;

Wspólnota „Eikšys” Ziemi 
Ejszyskiej, projekt nr ŠalČ-lE-
aDER-6B-D-7-8-2020 „Poprawa 
aktywnego wypoczynku Wspólno-
ty „Eikšys” Ziemi Ejszyskiej” – 1 
706,90 euro.

Zgodnie z decyzją Rady Cen-
trum Dzienne dla osób z niepeł-
nosprawnością intelektualną w 

dniach od 17 lipca do 22 sierpnia 
nie będzie prowadziło działalności 
na czas urlopu.

Radni przytaknęli projektowi 
decyzji w sprawie liczby uczniów 
w klasach oraz klas w szkołach 
ogólnokształcących oraz liczbę 
grup wczesnoszkolnych i dzieci w 
tych grupach na rok szkolny 2023-
2024. W przyszłym roku szkol-
nym w placówkach ogólnokształ-
cących planowanych jest 25 grup 
przedszkolno-wczesnoszkolnych 
(269 dzieci), 20 klas pierwszych 
(216 dzieci) i 207 kompletów klas 
(2956 dzieci).

na posiedzeniu rady zatwier-
dzono zmiany w regulaminach 
Centrum turystyki i młodzieży, 
Centrum Rekreacji i Biznesu w Ej-
szyszkach oraz Centrum Rekreacji i 
Sportu im. Władysława Kozakiewi-
cza. Placówki te zobowiązane są do 
współpracy z organizacjami mło-
dzieżowymi, prowadzenia pracy 
z młodzieżą, tworzenia i realizacji 
programów i projektów młodzieżo-
wych, a Centrum turystyki i mło-
dzieży zobligowane jest również do 
promowania integracji mniejszości 
narodowych, prowadzenia działal-
ności edukacyjnej, pielęgnowania i 
upowszechniania kultury.

Radni zatwierdzili cenniki 
usług świadczonych przez Cen-
trum Kultury Samorządu Rejo-
nu Solecznickiego i jego jednost-
ki strukturalne. Podniesiono ceny 
biletów na koncerty zaproszonych 
i zagranicznych artystów (od 4 do 
20 euro, w zależności od honora-
rium artysty).

Płatne będzie zwiedzanie 
muzeum malarki ludowej anny 
Krepsztul z przewodnikiem, dla 
dorosłych – 2 euro, dla uczniów, 
studentów, seniorów i osób niepeł-
nosprawnych – 1 euro.

Biorąc pod uwagę fakt, że 
na terenie pałacu w Jaszunach 
zaczynają funkcjonować nowe 
obiekty – świren i oficyna – bę-
dzie możliwość zakupu biletów 
na poszczególne obiekty lub bi-
letu wspólnego na wszystkie 
obiekty.

nowe decyzje solecznickich radnych

Stronę przygotował Andrzej Kołosowski

W Solecznikach zakończył się międzynarodowy Festiwal Teatrów ulicznych
(Dokończenie ze str. 1)
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z udziałem nie tylko nauczycieli i 
uczniów, lecz i rodziców.

Właśnie 1 czerwca w czwart-
kowe popołudnie w Gimnazjum 
im. Ferdynanda Ruszczyca w 
szkolnym ogrodzie odbył się fe-
styn z okazji Dnia Dziecka.

oficjalnego otwarcia dokona-
ła dyrektorka szkoły Żaneta Jan-
kowska. 

 Wśród gości przybyłych na 
święto byli: wiceprezes aWPl- 
ZChR, radny Samorządu Rejo-
nu Wileńskiego Waldemar urban, 

starosta gminy Rudomino Józef 
Szatkiewicz, dyrektorka żłobka-
-przedszkola w Rudominie irena 
Bylińska, dyrektorka Wielofunk-
cyjnego ośrodka Kultury w Ru-
dominie Wioleta Cereszka, dyrek-
tor Centralnej Biblioteki Rejonu 
Wileńskiego mirosław Wojciu-
lewicz.

W gimnazjum działa wiele kół 
zainteresowań, które rozbudza-
ją zdolności i zainteresowania w 
uczniach. 

Właśnie w tym dniu ucznio-
wie klas młodszych jak i star-

szych pod opieką kierowników 
kół zainteresowań, działających 
w naszym gimnazjum, popisały 
się pokazem talentów wokalnych, 
tanecznych i teatralnych.

Podziwialiśmy umiejętność 
gry na akordeonie i na flecie na-
szych sąsiadów, uczniów z Gim-
nazjum ,,Ryto“, uczniów Szko-
ły Sztuk Pięknych w Rudominie, 
wśród których był uczeń i naszego 
gimnazjum.

Przeciąganie liny, strefa zajęć 
edukacyjnych z robotyki, malo-
wanie twarzy, malowanie na fo-
lii, warsztaty ceramiczne, turniej 
gry w warcaby, gry interaktywne 
z robotem Photon, warsztaty ku-
linarne, pieczenie kiełbasek. te i 
inne atrakcje towarzyszyły tego-
rocznemu festynowi.

obchody Dnia Dziecka w na-
szej szkole zakończyła dyskoteka 
z udziałem wszystkich obecnych 
uczestników festynu.

a jedną z takich pięknych 
chwil festynu były wypowiedzia-
ne słowa podziękowania przez pa-
nią dyrektor Żanetę Jankowską 
i przez panią wicedyrektor mi-

rosławę Klim wszystkim, którzy 
przyczynili się do zorganizowania 
tego święta.

Dodatkową atrakcją dla dzieci 
było smakowanie lodów.

Jak wiadomo dzieci potrzebu-
ją naszego czasu, uwagi i obecno-
ści. ten dzień był idealnym pre-
tekstem do wspólnej aktywności, 
radości i odpoczynku.

Cieszymy się, że piękna sło-
neczna pogoda sprzyjała realizacji 
rodzinnego wydarzenia na świe-
żym powietrzu. 

Życzliwe relacje, dobra, po-
zytywna energia, emocje płyną-
ce ze zdrowej rywalizacji, spokój, 

radość i uśmiech na twarzy każ-
dego, to wszystko świadczyło, że 
wspólnie spędzony czas był udany.

Z okazji Dnia Dziecka wszyst-
kim dzieciom życzymy wielu po-
wodów do uśmiechu i radości, 
sukcesów, nadal rozwijania swych 
talentów i pasji i aby każde dziec-
ko miało kochających rodziców. 

Ponieważ jak powiedział Er-
nest hemingway: „miłość jest 
najwyższym sensem istnienia”, 
niech więc dzieci żyją w miłości 
i dla miłości.

Łucja Andrijewska, 
starsza nauczycielka 

nauczania początkowego

Festyn rodzinny z okazji Dnia Dziecka
(Dokończenie ze str. 1)

Tradycyjnie jak co roku, w 
sobotę, 27 maja, w Mariampo-
lu, w parku Palisada, odbyło się 
„Święto Rodziny”. Tego dnia 
było w Mariampolu dużo mu-
zyki, tańca i zabawy.

obchody święta rozpoczęła 
polowa msza św., którą celebro-
wał ksiądz Valdas Girdžiušas, któ-
ry tymczasowo pełni obowiązki 
proboszcza parafii Przemienienia 
Pańskiego w Porudominie. 

Po mszy św. na wszystkich 
gości czekała wspaniała zabawa. 
organizatorzy święta przyszyko-
wali bogaty program artystyczny, 
wiele atrakcji i niespodzianek.

Publiczność świetnie się ba-
wiła podczas świątecznego kon-
certu. Zespoły na scenie zmienia-
ły się. Każdy występ wywoływał 
burzliwe oklaski.

Przed publicznością wystą-
pił Zespół taneczny „Kropelki” 
z mariampola, którego kierow-
niczką jest Krystyna Wołejko. 
Grupa średnia tego zespołu za-
prezentowała „Suitę lubelską”. W 
wykonaniu grupy starszej wszy-
scy podziwiali taniec „W moim 
ogródeczku” oraz taniec polskich 
górali „Sarna”. najmłodsza zaś 
grupa taneczna „Kropelek” przed-
stawiła taniec „aguonėlė”.

Podczas święta wystąpił rów-
nież Zespół taneczny „malwy”, 
działający przy ośrodku Kultury 
w mariampolu, którego założy-
cielką i kierowniczką jest Kry-
styna Wołejko. Zespół ten za-
prezentował publiczności taniec 
„Piekarki”.

Goście podziwiali występ 
Zespołu Wokalnego „Korzyść” 
z mariampola, którego kierow-
nikiem jest Wiktor Garłukowicz. 

Zespół wykonał kilka niezwykle 
pięknych piosenek, a publiczność 
wtórowała artystom.

oddział nauczania Począt-
kowego w mariampolu Gimna-
zjum im. Ferdynanda Ruszczyca 
w Rudominie reprezentował ze-
spół „Promyki”, pod kierownic-
twem Barbary Wołodzinej i Sta-
nisławy Skarżyńskiej. uczniowie 

zarecytowali przepiękny wiersz o 
rodzinie oraz zatańczyli taniec pt. 
„taniec lalek”. 

Wszystkich gości rozczu-
lił występ maluchów ze żłob-
ka-przedszkola w mariampolu. 
Wychowankowie grupy „Kišku-
čiai” (pol. Zajączki), pod kie-
rownictwem wychowawczy-
ni oksany Piekarskiej i alicji 
Stefanovičienė, jak też grupy 
„Pelėdžiukai” (pol. małe sów-
ki), pod kierownictwem auksu-
oli tamariūnienė, Galiny Zinkie-
wicz i maryte Popowej wykonali 
przepiękne piosenki. nad wystę-
pem maluchów czuwała również 
nauczycielka wychowania arty-

stycznego Diana Symanowicz- 
Bronicka.

na Święto Rodziny do ma-
riampola z landwarowa przy-
był Zespół Wokalny „landwaro-
wianka”. Początek działalności 
zespołu sięga 1993 roku. Zespół 
„landwarowianka” stanowi trzy-
naście śpiewaczek i dwoje mu-
zyków (akordeon i skrzypce). 

Zespół wykonuje pieśni ludowe 
i innych gatunków muzyki pol-
skiej, ballady, romanse, walce, 
tanga, hymny religijne i utwo-
ry mszalne. Podczas śpiewania 
utworów różnych gatunków jest 
używany klasyczny styl śpiewu 
„bel canto”. od 2015 roku kie-
rownikiem zespołu jest Walentyna 
trusewicz. Podczas świątecznego 
koncertu zespół wykonał wiele 
pięknych piosenek. Publiczność 
chętnie wtórowała artystom. 

Publiczność świętnie się ba-
wiła oglądając występ „Kapeli 
Świętojańskiej” z Sużan. Kie-
rownikiem zespołu jest Emilia 
Zdanowicz-Pečkienė. „Kapela 

Świętojańska“ za 30 lat działal-
ności zdołała pozyskać sympa-
tie widzów zarówno w rejonie 
wileńskim, rejonach i miejsco-
wościach typowo litewskich, 
jak też w Polsce. Zespół jest pe-
łen młodzieńczej werwy, niega-
snącej energii, humoru i jest w 
stanie rozruszać nawet najwięk-
szych ponuraków. Goście święta 

mogli naocznie o tym się prze-
konać. Wielu z nich nie mogło 
ustać na miejscu, nogi same rwa-
ły się do tańca. Publiczność tak 
się rozbawiła, że długo nie chcia-
ła odpuścić „Kapelę Świętojań-
ską” ze sceny i ciągle wołała ze-
spół na bis.

Goście święta mogli rów-
nież odbyć przejażdżkę bryczką, 
skosztować potraw kuchni polo-
wej – pysznego bigosu oraz dania 
jarzynowego. 

organizatorzy Święta Ro-
dziny w mariampolu nie zapo-
mnieli również o najmłodszych 
mieszkańcach gminy. Dla dzie-
ci organizatorzy przyszykowali 

wiele atrakcji. mogły one, mię-
dzy innymi, szaleć na trampoli-
nie, malować na twarzy, wziąć 
udział w różnych grach i zaba-
wach, delektować się lodami lub 
watą cukrową. 

Święto Rodziny swoją obec-
nością zaszczycili dostojni goście: 
poseł na Sejm Republiki litew-
skiej z ramienia aWPl-ZChR 
Czesław olszewski, radny Samo-
rządu Rejonu Wileńskiego Zyg-
munt Żdanowicz, starosta gminy 
mariampol andrzej Żabiełowicz. 
Starosta andrzej Żabiełowicz ser-
decznie przywitał mieszkańców i 
gości mariampola. Poseł na Sejm 
Rl Czesław olszewski cieszył 
się, że Święto Rodziny w ma-
riampolu stało się piękną tradycją, 
bo w tym roku odbyło się już po 
raz dwunasty. Życzył wszystkim 
mile wspólnie spędzić czas. Rad-
ny Samorządu Rejonu Wileńskie-
go Zygmunt Żdanowicz z okazji 
międzynarodowego Dnia Rodzin 
życzył wszystkiego, co najlepsze: 
szczęścia, zdrowia, bezpieczeń-
stwa oraz dostatku. 

organizatorami tego święta 
byli: Starostwo gminy mariam-
pol i Wielofunkcyjny ośrodek 
Kultury w Rudominie filia w ma-
riampolu.

organizatorzy pragną ser-
decznie podziękować partnerom 
– Związkowi Polaków na litwie, 
Samorządowi Rejonu Wileńskie-
go, Wielofunkcyjnemu ośrod-
kowi Kultury w Rudominie oraz 
Wspólnocie mariampol. Słowa 
dziękczynienia są również kie-
rowane pod adresem właścicie-
li sklepu aFaS za lody, którymi 
były częstowane najmłodsi go-
ście święta.

Święto rodziny w mariampolu
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W Centrum Kultury w Awi-
żeniach, który jest filią Wielo-
funkcyjnego Ośrodka Kultury 
w Rudominie, odbył się wspa-
niały koncert „Dziękuję Wam, 
Rodzice!”. Tym koncertem 
dzieci pragnęły wyrazić swoją 
wdzięczność rodzicom za ich po-
święcenie, trud i wysiłek, który 
oni włożyli w ich wychowanie. 
To dzięki miłości i trosce rodzi-
ców dzieci mogą rozwijać skrzy-
dła i każdego dnia stawać się 
bardziej dojrzałymi ludźmi.

Przed licznie zgromadzoną 
publicznością wystąpili ucznio-
wie klas początkowych Gimna-
zjum w awiżeniach. Dzieciaki 
zaśpiewały piękne piosenki, jak 
też zaprezentowały pełne humo-
ru tańce rozrywkowe. Wszyscy 
byli zachwyceni i nie szczędzili 
gromkich braw.

na scenie wystąpił również 
Zespół Pieśni i tańca „Jawor”, 
który działa przy Centrum Kul-
tury w awiżeniach. Kierowni-
kiem artystycznym zespołu jest 
Elita Sinkiewicz, choreograf Re-
nata lisowska - urbanowicz. 
Kolektyw zaprezentował cząst-

kę swego bogatego repertuaru.
tego dnia swój debiut miała 

najmłodsza grupa zespołu „Ja-
wor”. maluchy, uczęszczający do 
„zerówki” i klasy pierwszej, pięk-
nie zatańczyły i zaśpiewały. na 
twarzach publiczności było widać 
ogromne rozczulenie i uśmiech. 
Występ dzieciaków był głośno 
oklaskiwany. Więc można śmia-
ło twierdzić, że debiut był udany.

Wszyscy byli zafascynowani 
występem solistki Eweliny Sin-
kiewicz. akompaniowali jej oleg 
Kwiecień oraz Kamila Cereszka.

Podczas koncertu dzieci czę-
stowały rodziców cukierkami. Do 
każdego cukierka była doczepio-
na kartka z najserdeczniejszymi 
życzeniami dla rodziców.

na koncercie była obecna dy-
rektor Gimnazjum w awiżeniach 
alicja Bilińska. W swoim prze-
mówieniu podziękowała Centrum 
Kultury w awiżeniach za wspa-
niałą współpracę, jak też piękną 
organizację koncertu.

organizatorem koncertu było 
Centrum Kultury w awiżeniach 
oraz Gimnazjum w awiżeniach.

„Dziękuję Wam, rodzice!”. koncert w awiżeniach

 „Jedziemy na wakacje
do lasu, nad wodę.
Prosimy ciebie, słonko
O ciepłą pogodę”.
5 czerwca w Szkole Podsta-

wowej im. Czesława miłosza w 
Pakienie odbyło się uroczyste za-
kończenie roku szkolnego 2022-
2023. odświętny ubiór, kwiatek 
w ręku i lekka trema, towarzy-
szyły uczniom tuż przed rozpo-
częciem uroczystości. najwięcej 
było jednak radości, bo oto nad-
chodzi czas upragnionych waka-
cji, na które wyruszyły dziecia-
ki grupy przygotowawczej oraz 
uczniowie klas początkowych.

uroczystość rozpoczęła się od 
przemówienia dyrektorki Janiny 
nowickiej, która życzyła uczniom 
udanych wakacji, pełnych nieza-
pomnianych przygód oraz wrażeń.

uczniowie pod czujnym 
okiem Bożeny Stankiewicz i 
ireny Korwiel zaprezentowali 
zgromadzonym na sali nauczy-
cielom i rodzicom program ar-
tystyczny: recytowali wiersze i 
śpiewali piosenki w języku pol-

skim i litewskim, tańczyli do-
stojne i barwne tańce ludowe 
oraz skoczne współczesne. Ze-
spół „Bursztynki” pod kierow-
nictwem Elżbiety Czupak zapre-
zentował taniec ludowy „Suita 
lubelska”. Już podczas występu 
poczuliśmy prawdziwy powiew 
wakacji. Wszyscy uczniowie 
otrzymali honorowe dyplomy z 
podziękowaniem za pracę.

Grupka dzieci z przedszkola 
pożegnała swoją panią Julię Wo-
ronecką, ponieważ w przyszłym 
roku ma rozpocząć kolejny sto-
pień edukacji w grupie przygoto-
wawczej. Z kolei uczniowie grupy 
przygotowawczej podziękowali 
dla pani ireny Butkevičienė za 
cały rok nauki, bowiem 1 wrze-
śnia powrócą do szkoły jako 
uczniowie klasy 1.

Wyjątkowy występ przygo-
towali uczniowie klasy 4, ponie-
waż zamknęli swój pierwszy etap 
nauki, a mianowicie edukację w 
klasach nauczania początkowego. 
Wzruszające słowa wdzięczności 
były skierowane do wychowaw-

czyni anny mackiewicz. Wycho-
wankowie czule i z łezką w oku 
dziękowali za cierpliwość, pra-
cę, matczyną opiekę i wspólnie 
spędzony czas na lekcjach i poza 
szkołą. nie zabrakło także słów 
wdzięczności od rodziców.

W dalszej części uroczysto-
ści miało miejsce najprzyjem-
niejsze wydarzenie – wręczenie 
przez dyrektora świadectw ukoń-
czenia klasy czwartej. a zasłużeni 
uczniowie, którzy osiągnęli bar-
dzo dobre wyniki w nauce, zo-
stali nagrodzeni dyplomami ho-
norowymi.

Z okazji zakończenia roku 
szkolnego wszystkim uczniom i 
Rodzicom składamy najserdecz-
niejsze podziękowania za cało-
roczną współpracę i życzymy, by 
okres wakacyjny był czasem od-
poczynku i radości. Życzymy bez-
piecznych i słonecznych wakacji, 
interesujących podróży, niezapo-
mnianych wrażeń, uśmiechu na co 
dzień oraz szczęśliwego powrotu 
do szkoły.

Anna Mackiewicz

Wakacji nadszedł czas. koniec roku szkolnego w Pakienie 

Święto w Centrum 
Dobrobytu rodziny i Dziecka 
rejonu Wileńskiego z okazji 
międzynarodowego Dnia Dziecka
1 czerwca – Międzynarodowy Dzień Dziecka. Podkreślając 

potrzebę ochrony i poszanowania praw dziecka przez społeczeń-
stwo, która odbyła się w Centrum Dobrobytu Rodziny i Dziecka 
Rejonu Wileńskiego. 

Dyrektor Centrum Dobrobytu Rodziny i Dziecka Rejonu Wi-
leńskiego Justyna turbienė podziękowała wszystkim przybyłym, 
pogratulowała dzieciom z okazji tego pięknego dnia: 

„Drodzy goście, opiekunowie, dyżurni opiekunowie, przyjaciele, 
podobnie myślący ludzie, towarzysze podróży i oczywiście dzieci, 
to bardzo miłe i radosne widzieć Was tak wielu tutaj zgromadzo-
nych. Fakt, że jesteśmy tu wszyscy razem pokazuje, że troszczymy 
się o dzieci w naszym rejonie. to święto stało się już tradycją, 
już siódmy rok z rzędu gromadzimy się dla Was, dzieci. Jesteście 
naszą radością, dziękujemy za wasz codzienny śmiech, za szczere 
uśmiechy, niezagrane emocje, wszyscy jesteśmy tu dzięki wam” – 
powiedziała J. turbienė. 

Podopiecznych Centrum Dobrobytu Rodziny i Dziecka Rejonu 
Wileńskiego pozdrowił także proboszcz parafii pw. św. anny w 
Duksztach ks. Waldemar ulczukiewicz. 

„mamy wielki dar – uczyć się od dzieci. od dzieciństwa zależy 
kształtowanie się naszej osobowości, formowanie człowieka, odpo-
wiedzialność za nasze państwo, za nasze wzajemne relacje, za nasze 
zdrowe stosunki” – powiedział ks. W. ulczukiewicz. 

aby pocieszyć się ze święta i złożyć gratulacje społeczności 
Centrum przybyła w imieniu Związku Polaków na litwie lucyna 
Kotłowska. 

„Życzę wam, abyście w swoich sercach jak najdłużej pozostawali 
dziećmi. Wiem, że macie wspaniałych opiekunów, dlatego całemu 
zespołowi dziękuję za to, że jesteście, że tworzycie rodzinne ciepło dla 
dzieci, za to, że uczycie nas swoim przykładem, jak się zachowywać 

i jak żyć. Życzę Wam, aby w Waszym codziennym niełatwym bycie 
nie brakowało energii, aby dzieci czuły się tu bezpiecznie 24 godziny 
na dobę, 7 dni w tygodniu” – pogratulowała dzieciom i społeczności 
Centrum l. Kotłowska. 

organizatorzy imprezy serdecznie dziękują za wsparcie, świą-
teczne gadżety, słodycze, desery partnerom: Sa „Vilniaus Pergalė”, 
ZSa „Pallet trader”, mS „Pajūrio paslaugos”, „Šventės pasaka” 
oraz administracji Samorządu Rejonu Wileńskiego. osobne podzię-
kowania należą się wolontariuszom Centrum Wiktorii i Kotrynie za 
ciekawe zajęcia przygotowane na imprezę oraz zespołowi „Kapela 
Dworska” za występ. 

Po koncercie na dzieci czekała najzabawniejsza część imprezy 
– rozrywki, gry, zajęcia edukacyjne i sportowe oraz oczywiście 
mnóstwo poczęstunku i kolorowe trampoliny. W tym roku orga-
nizatorzy imprezy zapewnili dzieciom trampoliny i animatorów, 
zorganizowali edukację w zakresie robienia gorącej czekolady i 
waty cukrowej, zrobili im niespodziankę w postaci armaty pian-
kowej i urządzili zabawne zawody sportowe oraz przygotowali 
łamigłówki dla dzieci. 

tradycyjnie instytucje kulturalne, oświatowe i socjalne Samo-
rządu Rejonu Wileńskiego 1 czerwca organizują wiele zabaw, ra-
dości, rozrywek i niespodzianek oraz pamiętnych wydarzeń dla 
małych mieszkańców rejonu wileńskiego. Jak co roku, z okazji 
międzynarodowego Dnia Dziecka, dzieci na imprezy zapraszały 
m.in. Wielofunkcyjne Centrum Kultury w Rudominie, Centralna 
Biblioteka Samorządu Rejonu Wileńskiego, iP „ośrodek Społeczny 
Dzieci i nastolatków”. 

Chwilami z międzynarodowego Dnia ochrony Dziecka w rejonie 
wileńskim podzielimy się już wkrótce.

(S-3409)
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W stolicy

Wraz ze wzrostem popularności pracy zdalnej coraz więcej pra-
codawców daje swoim pracownikom możliwość nie tylko pracy z 
domu czy innego dogodnego dla nich miejsca na litwie, ale także 
skorzystania z pracowakacji (ang. „workation”) i stworzenia zdal-
nego miejsca pracy nawet na odległej Bali. Jest to szczególnie ak-
tualne latem, gdy kończy się rok szkolny i jeszcze więcej pracow-
ników będzie mogła wyjechać na pracowakacje.   

Mimo że dla pracowników może to być naprawdę atrakcyj-
na możliwość, dla firm reżim pracowakacji wiąże się z pewnym 
ryzykiem, które należy ocenić. Co więc warto wiedzieć przed 
udzieleniem pracownikom możliwości pracowakacji za granicą?

Przykrych niespodzianek pomogą uniknąć wyraźne zasady (1)
model pracowakacji jest stosunkowo nowy i Kodeks Pracy w 

żaden sposób go nie reguluje. Z jednej strony dla przedsiębiorstw 
oznacza to nieokreśloność, z drugiej jednak strony – pozostawia dla 
nich samych swobodę w zaplanowaniu najbardziej odpowiednich we-
wnętrznych przepisów dot. pracowakacji. Warto to zrobić, w innym 
bowiem przypadku chęć udzielenia pracownikom możliwości skorzy-
stania z zalet nowoczesnej organizacji może wyrządzić sporo trosk. 

Przede wszystkim, pracodawcy powinni zadecydować, czy w 
ogóle chcą udzielać swoim pracownikom możliwość łączenia przez 
pewien czas pracy i wypoczynku poza granicami litwy. o tym pra-
cowników należy wyraźnie poinformować, ponieważ, jeżeli pracow-
nikom pozwala się na pracę zdalną, ograniczenie pracy z zagranicy 
niekoniecznie będzie oczywiste. 

Jeżeli pracowakacje za granicą w konkretnym przedsiębiorstwie 
są nie do przyjęcia, zakaz pracy zdalnej poza granicami litwy po-
winien zostać przewidziany w regulaminach pracy zdalnej przed-
siębiorstwa lub innych regulaminach wewnętrznych. Jeżeli o to się 
nie zadba, może dojść do sytuacji kuriozalnych. na przykład, pod-
czas konsultowania swoich klientów zetknęliśmy się z przypadkiem, 
gdy pracownicy przedsiębiorstwa biorąc udział w zdalnym spotka-
niu zupełnie przypadkowo się dowiedzieli, że jedna z ich koleża-
nek już kilka miesięcy pracuje nie ze swego domu w Wilnie, ale z 
zagranicy. Była to rzeczywiście nieprzyjemna niespodzianka dla 
przedsiębiorstwa, jednak nie uprzedziło ono pracujących zdalnie 
pracowników, że nie wolna pracować nie na litwie. 

Zapytaj, 
nie zbłądzisz!

Porady prawne

Stronę przygotowano na podstawie: vilnius.lt

Mobilne w sposób zrowno-
ważony Wilno to jeden z naj-
ważniejszych celów strategicz-
nych, do realizacji którego 
miasto skutecznie zmierza już 
niejeden rok. Świadczą o tym 
nie tylko zmiany w infrastruk-
turze. Według danych prze-
prowadzonego w 2022 r. przez 
JUDU (przedsiębiorstwo sa-
morządowe „Susisiekimo pa-
slaugos”) sondażu dotyczącego 
popularności poszczególnych 
rodzajów podróży zmieniają 
się przyzwyczajenie mieszkań-
ców w tej sferze – coraz popu-
larniejsze staje się podróżowa-
nie rowerem i na piechotę. 

Potwierdza to również prze-
prowadzony w 2022 roku sondaż 
dot. zadowolenia mieszkańców 
z komunikacji miejskiej i infra-
struktury dla pieszych i rowerzy-
stów – od 2018 roku rosną oceny 
infrastruktury – infrastruktura dla 
pieszych i rowerzystów oceniana 
jest na 7 punktów z 10, komuni-
kacji miejskiej – na 8,3 punktu. 

 „Świadczy to o tym, że ukie-
runkowane inwestycje w rozwój 
i odnowę infrastruktury dla pie-
szych, rowerzystów oraz komu-
nikacji miejskiej przynosi pozy-
tywne wyniki. W Wilnie co roku 
poprawiają się możliwości prze-

mieszczania się na piechotę i ro-
werem. Jedynie w 2022 roku wy-
budowano ponad 12 km ścieżek 
rowerowych, urządzono 1 057 
stojaków na rowery, wyremon-
towano 19,6 km i ułożono 10,4 
km ścieżek dla pieszych. obecnie 
mamy sieć ścieżek rowerowych o 
długości 144 kilometrów, podczas 
gdy przed ponad 7 laty było ich 
zaledwie 40 km“ – mówi ekspert 
ds. mobilności w spółce JuDu 
(przedsiębiorstwo samorządowe 
„Susisiekimo paslaugos”) Edga-
ras Stankevičius. 

W tym roku kontynuowany 
będzie rozwój infrastruktury dla 
pieszych i rowerzystów – plano-
wane jest urządzenie 18 przecho-

walni na rowery i 700 stojaków 
na rowery, budowa 5 km ście-
żek rowerowych, oznakowanie 
10 km tras rowerowych. Wyre-
montowanych zostanie 31 km 
i ułożonych 5,3 km ścieżek dla 
pieszych. 

JuDu odpowiedzialna jest za 
organizowanie usług komunika-
cji miejskiej, infrastrukturę par-
kowania samochodów i wspiera-
nie zrównoważonej mobilności. 
Z usług komunikacji miejskiej w 
2022 roku korzystało codziennie 
ponad 170 tys. pasażerów, któ-
rzy podróże trolejbusem lub au-
tobusem ocenili na 8,32 punktu 
z 10. Jest to najwyższa ocena od 
2019 roku.  

Do Wilna wracają twórcy 
popularnego w całej Europie 
i poza jej granicami, wyświe-
tlanego w ponad 100 krajach 
świata serialu „Sisi”. Dramat 
kostiumowy przed kilkoma laty 
zamienił Litwą w XIX-wiecz-
ną Austrię, a w Wilnie tymcza-
sowo rozlokowano sam pałac 
Hofburg. W trzecim sezonie 
widzowie ujrzą nowe perype-
tie z życia rodziny cesarskiej, a 
na zdjęcia do Wilna ponownie 
zawita ogromna międzynaro-
dowa ekipa. 

Produkowany przez „Sto-
ry house Pictures Gmbh” film 
opowiada o uniwersalnych tema-
tach – w oparciu o biografię cesa-
rzowej Elżbiety rozgmatwywane 
są tematy miłości, poczucia obo-
wiązku, wolności i rodziny oraz 
skomplikowane wybory kobie-
ty. W poprzednich sezonach wi-
dzowie zapoznali się z beztroską 
księżniczką Elizabeth, która się 
zakochuje w jednym z najpotęż-
niejszych mężczyzn na świecie. 

W trzecim sezonie widzowie 
ujrzą Sisi jako dojrzałą i silną ce-
sarzową, a historia będzie się to-
czyła wokół rosnącego jej syna i 
nabrzmiewających w cesarstwie 
niepokojów. nazywaną jedną z 
najpiękniejszych XiX-wiecznych 
kobiet w Europie cesarzową Sisi 

gra szwajcarska aktorka Domini-
que Devenport.  

W samym tylko Wilnie w la-
tach 2021-2022 w zdjęciach do 
serialu uczestniczyła kilkusetoso-
bowa ekipa filmowców: twórcy 
kostiumów, technicy dźwiękowi, 
kaskaderzy, oświetleniowcy, ope-
ratorzy i inni. o ogromnym uzna-
niu litewskich twórców świadczy 
fakt, że do ekipy twórczej zapro-
szeni zostali profesjonaliści z li-
twy – w i i ii sezonach nad deko-
racjami do filmu czuwał algirdas 
Garbačiauskas, w ii sezonie – wi-
zażystka inga Raslanaitė oraz ko-
stiumograf Daiva Petrulytė. Wi-
dzowie mogli ujrzeć wileńską 
starówkę, litewską Filharmonię 

narodową, dziedzińce uniwersy-
tetu Wileńskiego, wnętrza siedzi-
by Związku Pisarzy litewskich. 

W Wilnie nad iii sezonem bę-
dzie pracowała ponad 150-osobo-
wa ekipa. W serialu można będzie 
rozpoznać sale uniwersytetu Wi-
leńskiego, uliczki wileńskiej sta-
rówki, a w mieście ponownie bę-
dzie słychać tętent kopyt – ulicą 
liejyklos prowadzone będą przy-
gotowane do zdjęć konie. intere-
sujące jest to, że podczas zdjęć 
do poprzednich sezonów konie 
były specjalnie przygotowywane 
do ciągnięcia czterokonnych karet 
– zwierzęta przygotowywano aż 
8 tygodni. tym razem do zdjęć w 
Wilnie przygotowano trzy karety. 

rośnie liczba podróży na piechotę i rowerem   

„Sisi” powraca do Wilna   

9 czerwca 2023 r. o godz. 10.00 
w dużej sali samorządu odbędzie się 

 POSIEDZENIE RADY 
SAMORZĄDU REJONU WILEŃSKIEGO
Posiedzenie można obserwować na: https://youtu.be/M2TWtxjENq4

Robert Duchniewicz, mer  Samorządu Rejonu Wileńskiego 
(S-3405)

W Solenikach rozpoczyna 
pracę nowa klinika    
W Solenikach, przy ul. Pranciškaus Žvirkos 4A, rozpoczyna pra-

cę nowoczesna klinika. Pacjenci będą mogli tu uzyskać konsultacje 
lekarza rodzinnego, wykonać badania w ramach programów pro-
filaktycznych, świadczone będą tu również usługi odontologiczne. 

W Solenikach mieszka około 12 tys. mieszkańców. Dotychczas 
przy ul. Pranciškaus Žvirkos czynna była niewielka klinika, jednak z 
powodu rosnącej liczby pacjentów zaczęło brakować pomieszczeń do 
ich obsługi. Budynek wymagał remontu, nowego sprzętu. 

nowa placówka medyczna o powierzchni prawie 180 metrów kwa-
dratowych wybudowana została tuż obok starej. Pomieszczenia do-
stosowane są do potrzeb osób specjalnej troski. nabyto nowy sprzęt 
medyczny: elektrokardiograf, spirometr, pulsoksymetr, oftalmoskop, 
aparat RtG stomatologiczny, ergonomiczne krzesło stomatologiczne, 
meble medyczne itd. W klinice będzie pracowało dwóch lekarzy ro-
dzinnych, lekarz odontolog, siostra medyczna. Planuje się, że w klinice 
w Solenikach można będzie przyjąć około 300 pacjentów. 

Jak podkreśla wicemer Wilna Simona Bieliūnė, stołeczny samo-
rząd dba o lepsze warunki dla medyków. 

„W ramach doskonalenia usług ambulatoryjnych dla wilnian w 
dalszym ciągu będziemy finansowo wspierali placówki medyczne, 
poprawiali warunki pracy dla lekarzy i pielęgniarek, by kliniki mogły 
przyciągnąć i utrzymać specjalistów wysokiej kwalifikacji. Zaprasza-
my lekarzy rodzinnych oraz pielęgniarki, by dołączyli do zespołów 
stołecznych placówek opieki zdrowotnej” – podkreśliła S. Bieliūnė. 

Budowę kliniki w Solenikach sfinansował Samorząd m. Wilna. 
Koszt wykonanych prac – ok. 571,9 tys. euro. Prace budowlane wy-
konała ZSa „Ekstra statyba”, zaprojektowała – ZSa „Voverės namai”. 
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kulturalnie? 
** Ostatnia strOna ** Ostatnia strOna ** 

Kalendarz 
codzienny 

Czwartek, 8 czerwca
Boże Ciało

Słońce: wsch. – 4.44, zach. – 21.51
Długość dnia – 17 godz. 07 min.
Jadwigi, Jakuba, Maksyma, Med-
arda, Stefana, Wilhelma

Piątek, 9 czerwca
Słońce: wsch. – 4.43, zach. – 21.52
Długość dnia – 17 godz. 09 min.
Anny, Marii, Efrema, Felicjana, 
Kolumba, Pelagii, Sylwestra

Sobota, 10 czerwca
Słońce: wsch. – 4.43, zach. – 21.53
Długość dnia – 17 godz. 10 min.
Bogumiła, Cecylii, Diany, Erazma, 
Oliwii, Wiktoriana

8 CZERWCA
793 – pierwszy dokładnie odno-

towany przez historię najazd wik-
ingów na ziemię brytyjską.

1973 – zmarł w londynie Wacław 
Grubiński, dramaturg, pisarz (Lenin), 
felietonista, więzień gułagu (Między 
młotem a sierpem) (ur. 1883).

– urodził się linas (Genadijus) 
Vodopjanovas oFm, litewski duch-
owny, biskup poniewieski (od 2016).

9 CZERWCA
373 – zmarł Efrem Syryjczyk, 

święty, kaznodzieja, diakon, poeta, 
Doktor i ojciec Kościoła (ur. 305).

1803 – urodził się w nieświeżu 
(ob. Białoruś) adolf Januszkiewicz, 
pisarz, podróżnik, powstaniec 
listopadowy, zesłaniec syberyjski 
(Dziennik podróży po Syberii) (zm. 
1857); pierwowzór adolfa z iii 
części Dziadów a. mickiewicza.

1863 – na Placu Łukiskim w 
Wilnie został powieszony Bolesław 
Kajetan Kołyszko, dowódca oddziału 
powstańczego (ur. 1837)

2013 – w mejszagole (r. 
wileński) zostało otwarte muzeum 
Księdza-Prałata Józefa obrembsk-
iego oraz ustawiono jego pomnik.

10 CZERWCA
323 p.n.e. – zmarł w Babilonie 

król macedonii aleksander iii Wiel-
ki, jeden z największych zdobywców 
w historii ludzkości (ur. 356 p.n.e.).

1723 – urodził się Franciszek Pa-
procki, jezuita, publicysta, historyk, 
prof. filozofii akademii Wileńskiej, 
prokurator litewskiej prowincji to-
warzystwa Jezusowego (zm. 1805).

1923 – zmarł michał Fede-
rowski, wybitny etnograf i folklo-
rysta, autor Lud białoruski na Rusi 
Litewskiej (ur. 1853). 

– urodził się w Slatinské Dôly 
(Czechosłowacja, ob. – Sołotwyno, 
ukraina) Robert maxwell (jako 
Jan ludvik hoch), brytyjski mag-
nat prasowy (maxwell Commu-
nication Corporation, wydawca 
„the Daily mirror”) (zm. 1991),

11 CZERWCA
1893 – urodził się w Wilnie 

michał Rouba, wileński malarz, 
grafik, mistrz drzeworytu (zm. 1941).

1903 – został zamordowany 
wraz z żoną Dragą w wyniku spisku 
oficerów król Serbii aleksander i 
obrenowić (ur. 1876); ostatni z rodu.

12 CZERWCA
2013 – zmarł Jirōemon Kimu-

ra, Japończyk od 17 Xii 2012 
uznawany w wieku 116 lat za na-
jstarszego żyjącego człowieka na 
świecie, ostatni znany mężczyzna 
urodzony przed 1900 (ur. 1897). 

13 CZERWCA
1823 – zmarła marcjanna Ko-

rwell-morawska, aktorka, jedna z 
założycielek zawodowego teatru 
w Wilnie (ur. 1763).

1903 – urodziła się w Bo-
rysówce (obwód kurski, Rosja) 
helena hleb-Koszańska, dr filo-
zofii, kierowniczka Działu Książki 
w Bibliotece uSB w Wilnie (zm. 
1983); po wojnie przewodnicząca 
Komisji Bibliografii narodowej.

14 CZERWCA
1873 – niemiecki bankier i arche-

olog amator heinrich Schliemann 
odkrył k. wsi tevfikiye (turcja) ru-
iny legendarnej troi i skarb Priama.

1923 – urodził się w Borysławiu 
(ob. ukraina) Władysław nehre-
becki, reżyser, pionier polskiej 
animacji, w 1963 „ojciec” Bolka i 
lolka (zm. 1978).                Wł. P.

Niedziela, 11 czerwca
Słońce: wsch. – 4.42, zach. – 21.54
Długość dnia – 17 godz. 12 min.
Feliksa, Flory, Marii, Pauli
Poniedziałek, 12 czerwca
Słońce: wsch. – 4.42, zach. – 21.55
Długość dnia – 17 godz. 13 min.
Flory, Kaspra, Leona, Onufrego

Wtorek, 13 czerwca
Słońce: wsch. – 4.42, zach. – 21.55
Długość dnia – 17 godz. 13 min.
Antoniego, Gracji, Lucjana

Środa, 14 czerwca
Światowy Dzień Krwiodawcy

Dzień Żałoby i Nadziei na Litwie
Słońce: wsch. – 4.41, zach. – 21.56
Długość dnia – 17 godz. 15 min.
Bazylego, Elizeusza, Elizy, Michała, 
Walerego, Wita

Europejska agencja Kosmicz-
na (ESa) pokazała na żywo w 
piątek za pośrednictwem plat-
formy Youtube zdjęcia z marsa. 
Jak podkreślono, była to pierw-
sza taka transmisja w historii.

Co ok. 50 sekund przez jedną 
godzinę pokazywane były kolejne 
zdjęcia Czerwonej Planety. aktu-
alizacje były również dostępne na 
koncie ESa na twitterze. obraz 
był transmitowany z 18-minuto-
wym opóźnieniem, wynikającym 
z odległości między marsem a 
Ziemią. „Zdjęcia pokażą marsa 
tak, jak jeszcze nigdy wcześniej 
go nie widziano” – zapowiadała 
przed wydarzeniem ESa. W ten 
sposób agencja uczciła 20. rocz-
nicę wystrzelenia orbitera mars 

Zdjęcia Marsa na żywo

Śmiech na zdrowie

Express w ramach misji mającej 
na celu wykonanie trójwymiaro-
wych zdjęć powierzchni planety.

„mars ukazuje się na nocnym 
niebie w inny sposób niż wszyst-
kie inne błyszczące w ciemności 
punkty. Przyjrzyjcie się uważnie, 
ma pomarańczową barwę; przyj-
rzyjcie się jeszcze bliżej, a ujrzy-
cie 20-letnią sondę, która troskli-
wie okrąża go od dwóch dekad. 
Spoglądając w dół na znajomą, 
ale niepokojąco pozbawioną 
życia powierzchnię marsa, mars 
Express odkrył dla nas na nowo 
planetę, która być może niegdyś 
przypominała nasz własny dom, 
i na której wkrótce zamierzamy 
postawić stopę” – napisała ESa 
na swojej stronie internetowej.

małżeństwo kłóci się na ulicy. 
W pewnej chwili żona krzyczy: 

– Cicho bądź! ty się wcale nie 
liczysz! 

– Co?! Jak to ja się nie liczę?! 
Żona zatrzymuje taksówkę i 

pyta kierowcę: 
– ile zapłacę za kurs na dworzec? 
– 10 euro. 
– a jeśli pojadę z mężem? 
– tyle samo. 
Żona odwraca się do męża i 

mówi: 
– no i sam widzisz!...

   
Żona do męża:
– Wydaje mi się, że jesteś pijany?
– nie!
– Co nie?!
– nie wydaje ci się...

   
Żona do męża: 
– no to odchodzę. 
– to super. 
– nie trafisz na drugą taką jak ja. 
– i ta nadzieja pozwala mi żyć...

   
Żona wyjechała, zostawiła 

karteczki z wytycznymi.
Wieczorem wkładam garnitur, a 

w kieszonce karteczka:  a ty, łajzo, 
dokąd się wybierasz? 

   
Pijany mąż wraca do domu.
– ty pijaku! nie mam już na 

ciebie słów!
– Siedzisz tylko w smartfonie, 

książek nie czytasz, to i słownictwo 
masz ubogie...

   
Pewien turysta wraz z żoną 

oglądają słynną studnię życzeń 
w Kornwalii.

oboje pogrążeni we własnych 
myślach. 

Po chwili  żona wychyliła 
się, aby zajrzeć w głąb, straciła 
równowagę i wpadła do środka.

– niesamowite! to działa! – 
krzyczy uradowany mąż.

   
Rozprawa w sądzie:
– a więc oskarżony przyzna-

je się, że w czasie polowania 
postrzelił gajowego?

– tak, przyznaję się.
–  a czy oskarżony może 

wskazać jakieś okoliczności 
łagodzące?

– tak, gajowy ma na nazwisko 
Zając.

   
Spotyka się dwóch znajomych:
– Pożycz mi stówę.
– nie pożyczę!
– Dlaczego?
– Bo mi nie oddasz!
– Skąd wiesz?
– Bo ci nie pożyczę!

   
ojciec do syna:
– matka skarży się, że zach-

owujesz się jakbyś w ogóle nie 
słyszał, co się do ciebie mówi.

– ale tato...!
– nie tłumacz się, tylko mnie 

tego naucz.

   
ona i on siedzą blisko siebie 

na kanapie. 
– Chcę panu zwrócić uwagę, 

że za godzinę wróci mój mąż... 
– Przecież nie robię nic nies-

tosownego. 
– no właśnie, a czas leci...

   
Przychodzi baba do lekarza:
–  Panie  doktorze ,  czy ja 

wyzdrowieję?
– a wie pani, że sam jestem 

ciekawy.

   
lekarz pyta się pacjenta:
–  Czy  męczą  pana  erotyczne  sny?
– Dlaczego zaraz męczą? – 

zdumiewa się pacjent.

   
Znam kilku ludzi, którzy dokładnie 

wiedzą, jak rządzić krajem, ale, nieste-
ty, część z nich już pracuje jako tak-
sówkarze, a reszta jako budowlańcy.

Strefa interesów 
– film koprodukcji Wielkiej Bry-
tanii i Polski – został nagrodzony 
Grand Prix w konkursie głównym 
na tegorocznym Festiwalu Filmo-
wym w Cannes. „antydramat o 
holokauście Jonathana Glazera 
to zatrważające spojrzenie na ba-
nalność zła” – pisze „indiewire”. 
„Przerażający i niezwykle potrzeb-
ny współczesnym czasom. nie 
sposób zaprzeczyć umiejętnościom 
Glazera” – według „Vanity Fair”. 
„mrożący krew w żyłach, głęboki, 
medytacyjny i wciągający; film, 
który wystawia ludzką ciemność 
na światło dzienne i bada ją jak pod 
mikroskopem” – to z kolei opinia 
„Variety”.

Po światowej premierze „Strefy 
interesów” na festiwalu w Cannes 
długo nie milkł aplauz. to pierwszy 
film Glazera w Konkursie Głów-
nym w Cannes i jego powrót na 
wielki ekran po dekadzie przerwy. 
Film opowiada historię komen-
danta obozu koncentracyjnego au-
schwitz-Birkenau Rudolfa hössa i 
jego żony hedwigi. Para próbuje 
ułożyć sobie rodzinne życie w 
domu z ogrodem, który znajduje 
się tuż obok obozu. 

„Strefa interesów” jest kopro-
dukcją Wielkiej Brytanii i Polski. 
Brytyjskim producentem jest James 
Wilson (two Wolves Films), po 
stronie polskiej za produkcję odpo-
wiada Ewa Puszczyńska (Extreme 
Emotions), producentka między 
innymi „idy” i „Zimnej wojny”. 
Film jest współfinansowany przez 
studio a24 i Polski instytut Sztuki 
Filmowej. Za zdjęcia odpowiada 
dwukrotnie nominowany do oscara 
Łukasz Żal. Film jest luźną inter-
pretacją powieści martina amisa o 
tym samym tytule. Został w całości 
zrealizowany w Polsce.

Złotą Palmę odebrała Justine 
triet, twórczyni znakomitego filmu 
„anatomia upadku”. Francuzka 
opowiedziała o rodzinnej tragedii, 
gdy z poddasza domu we francu-
skich alpach wypada mężczyzna. 
Żona, pisarka, zostaje oskarżona o 
morderstwo, a triet tak prowadzi 
film, że niezależnie od wyroku sądu 
to widz musi sobie odpowiedzieć na 
pytanie: zabiła czy nie?  Francuzka 
została trzecią reżyserką w historii 
mogącą poszczycić się prestiżo-
wym wyróżnieniem. 


